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„Suma inteligenţei pe planetă este constantă, însă 
populaţia este în continuă creştere.“  (Axioma lui Cole)

După cum am mai informat, Asociaţia Generală a Inginerilor din România (AGIR) a organizat, în zilele 
de 13 – 14 septembrie a.c., Simpozionul ştiinţifi c al inginerilor românilor de pretutindeni – SINGRO 2012, 
eveniment afl at la cea de-a X-a ediţie. În atenţia celor circa 100 de participanţi, din România şi din alte cinci 
ţări (Republica Moldova, Ucraina, Polonia, Rusia şi SUA) a fost supusă tema Educaţie şi inginerie. Alegerea 
datei de desfăşurare a prestigioasei manifestări are un suport istoric de primă importanţă: la 14 septembrie 
1895 a fost pus în funcţiune podul de peste Dunăre de la Cernavodă, care, la 
data respectivă, era cel mai mare din Europa şi al doilea din lume. Construcţia 
podului a fost încredinţată de Guvernul României de atunci inginerului Anghel 
Saligny. La propunerea AGIR, începând cu anul 2000, printr-o hotărâre de 
guvern, la 14 septembrie se sărbătoreşte Ziua Inginerului Român. 

Simpozionul – un adevărat forum ştiinţifi c internaţional al românilor de 
pretutindeni – a fost descris de participanţi ca eveniment remarcabil, care a oferit 
premise pentru o mobilizare amplă şi responsabilă, pentru o participare activă şi pentru 
o diseminare amplă a rezultatelor creaţiei tehnico-ştiinţifi ce din ţară şi de peste hotare. 
În numărul de faţă vom prezenta, în paginile 4 – 6, principalele aspecte abordate în 
comunicări şi schimburi de opinii, declaraţii şi impresii ale unor participanţi, toate 
subsumate necesităţii ca procesul de formare, ca şi cel de perfecţionare a pregătirii 
generale şi de specialitate a inginerilor din toate generaţiile, din toate domeniile de 
activitate, din toate zonele lumii în care trăiesc şi creează colegi din comunitatea noastră profesională să fi e aliniate 
cerinţelor actuale şi de perspectivă determinate de evoluţiile lumii contemporane prin procesele de globalizare şi 
de construire a societăţii cunoaşterii. Elementele concrete, multe de noutate, aduse în dezbatere au relevat, din nou, 
capacitatea de creaţie proprie profesiei de inginer, comuniunea de interese şi aspiraţii care generează soluţii cu o 
arie largă de aplicare. Lucrările prezentate vor fi  publicate în Buletinul AGIR.

Dacă în ţările dezvoltate se vorbeşte tot mai des şi mai apăsat 
despre renaşterea spiritului antreprenorial, la noi, în spaţiul carpato-
dunăreano-pontic, dezbaterile se concentrează asupra modalităţilor 
de susţinere a acestui spirit (atât cât există), astfel încât să se diminu-
eze cât mai repede şi cât mai consistent defi citul cu care ne confrun-
tăm şi în acest domeniu. Mai mult decât atât: se derulează controver-
se, care par fără de sfârşit, chiar pe tema defi niţiei antreprenorului şi, 
de aici, confruntări în legătură cu spiritul antreprenorial propriu-zis.

Nu vom ceda „ispitei“ de a participa la asemenea dispute, de re-
gulă, sterile, ci vom porni de la realităţi, de la fapte şi date cât se poate 
de elocvente din experienţa naţională. Chiar în condiţii de criză acută, 
au existat întreprinzători privaţi (pentru că, în pofi da a numeroase de-
osebiri de vederi, aproape toată lumea este de acord că noţiunile de 
antreprenor şi de întreprinzător sunt aproape sinonime) care au reuşit 
nu numai să „supravieţuiască“, ci şi să-şi consolideze poziţiile, mai 
ales prin reinvestirea profi tului. Este, de asemenea, semnifi cativ că 
antreprenorii (întreprinzătorii) de succes sunt, în majoritatea lor, de 
profesie ingineri. S-a confi rmat şi s-a reconfi rmat, astfel, faptul că tră-
sături precum rigoarea, realismul, pragmatismul, capacitatea de a se-
lecta variantele optime, responsabilitatea sunt de neînlocuit în lumea 
afacerilor. Or, o trecere în revistă a antreprenorilor celor mai profi tabi-
le 300 de fi rme româneşti arată că peste 80% sunt, la origine, ingineri, 
iar comportamentul activ, novator le conferă avantaje nete pe o piaţă 
concurenţială de dimensiunile şi cu caracteristicile celei din România.

Cele două noţiuni fundamentale – risc şi iniţiativă – au forţa 
de sugestie strict necesară pentru a indica şi principalele caracteris-
tici ale unui autentic spirit antreprenorial. De fapt, sunt două noţiuni 
care se completează reciproc. Este vorba despre maniera „unică“ şi 
„unitară“ la care adevăraţii antreprenori se raportează, în procesul 
adoptării deciziilor, la natura probabilistică a evenimentelor, dome-
niu în care ingineria şi-a spus, îşi spune şi îşi va spune hotărâtor 
cuvântul. Există mai multe tipuri de comportamente în cazurile cele 
mai frecvente din economia românească: aversiunea faţă de risc (re-
fuzul de a-l asuma), asumarea riscului (ceea ce nu înseamnă aventu-
rism, improvizaţie, amatorism, ci calcul rece, de tip ingineresc pur), 
neutralitatea în faţa riscului (perceperea deformată a caracteristicilor 

pieţei concuren-
ţiale).

Dacă re-
strângem analiza 
la riscul econo-
mic, atunci, cu 
siguranţă, trebu-
ie să menţionăm 
că, la nivel an-
treprenorial, ele-
mentul cel mai 
important, deci-
siv, îl constituie 
riscul de inova-

ţie. Doar cine şi-l asumă are şansa de a obţine rezultate notabile. Tot 
experienţa unui mare număr de ingineri care au devenit antreprenori 
arată că fără promovarea inovaţiei, în special prin investiţii adec-
vate, nu pot fi  fructifi cate nici avantajele comparative şi nici cele 
competitive.

Fireşte, însăşi noţiunea de spirit antreprenorial pune accentul 
pe asumarea răspunderilor individuale pentru declanşarea şi conti-
nuarea unei afaceri. Dar, aşa cum o demonstrează experienţa ţărilor 
dezvoltate, mai ales cea din SUA, o importanţă capitală are promo-
varea unei politici de stat pentru susţinerea inovaţiei. Nu întâmplă-
tor, sintagma „cercetare – dezvoltare – inovare“ este cvasiunanim 
acceptată drept componenta principală a oricărei politici publice. 
Din această perspectivă, se cere evaluată şi situaţia din ţara noastră, 
modul în care se îndeplinesc (şi sunt susţinute fi nanciar) programele 
din sferele CDI, astfel încât să reducem decalajele care ne despart 
de ţările dezvoltate, fi e şi numai prin alocarea unui procentaj mai 
mare din PIB pentru stimularea inovării. În această privinţă, stră-
moşii romani ne-au lăsat un îndemn fundamental: „Res, non verba.“ 
– „Fapte, nu vorbe“. (T.B.)

Spiritul antreprenorial 

Mihai Drăgănescu, întemeietorul şcolii 
româneşti de microelectronică (pag. 3)

Ziua Inginerului Român
Simpozionul ştiinţifi c al inginerilor români 

de pretutindeni – SINGRO 2012, ediţia a X-a 

Centrală termoelectrică pe biomasă, 
în judeţul Cluj (pag.7)

Studenţi premiaţi pentru dezvoltarea 
tehnologiilor open source  (pag. 8)

In memoriam academicianul 
Gheorghe Buzdugan (pag. 2)

Jurnal de bord

Cel de-al doilea pod peste Dunăre între Româ-
nia şi Bulgaria, între localităţile Calafat şi Vidin, con-
struit în parteneriat de statul bulgar şi statul român, 
este aproape de fi nalizare, mai afl ându-se în lucru 
doar 18 metri de construcţie. Declaraţia a fost făcu-
tă de ministrul Transporturilor din Bulgaria, Ivaylo 
Moskovski, la începutul lunii octombrie a.c. Potrivit 
celor mai recente estimări, construcţia podului – care 
avea iniţial ca termen de fi nalizare octombrie 2010 
– va fi  terminată la sfârşitul acestui an, urmând ca 
circulaţia să fi e deschisă la mijlocul anului viitor.

Conform proiectului, podul va avea două benzi 
rutiere pe fi ecare sens de mers, o linie de cale ferată, 
două trotuare şi o pistă pentru 
biciclişti şi traversează Dună-
rea la kilometrul 796. Deschi-
derea principală este de 180 
metri, lungimea – 1971 metri, 
iar lăţimea – 31 metri.

După cum se ştie, până 
în prezent, pe porţiunea din 
Dunăre care formează gra-
niţa bulgaro-română este în 
funcţiune un singur pod, în-

tre Ruse şi Giurgiu. Acesta – inaugurat la 20 iunie 
1954 şi denumit Podul Prieteniei – este prevăzut, 
de asemenea, cu o cale rutieră şi feroviară. Scopul 
principal al podului Vidin – Calafat este de a facilita 
transportul combinat auto şi feroviar pe aripa sudică 
a Coridorului IV Paneuropean de Transport, care se 
întinde de la Dresda, în Germania, până la Istanbul, în 
Turcia, precum şi interconectarea mai rapidă a axelor 
de transport din Sud-Estul Europei la marile coridoa-
re de transport europene.

Prezent în această vară la Calafat, comisarul eu-
ropean pentru dezvoltare regională, Johannes Hahn, a 
declarat că podul peste Dunăre care va lega România 

de Bulgaria între Calafat şi Vidin 
este unul dintre cele mai impor-
tante din Europa şi trebuie fi nali-
zat până la sfârşitul anului 2012. 
Potrivit ofi cialului european, 
această investiţie reprezintă nu 
doar un simbol al relaţiilor dintre 
cele două state membre ale UE, 
ci şi un puternic suport pentru 
activităţile economico-sociale la 
scară regională şi comunitară.

Podul Vidin – Calafat, în etapa fi nalizării
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In memoriam
Academicianul Gheorghe Buzdugan  

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

În ziua de 20 septembrie 2012 s-a 
stins din viaţă inginerul Gheorghe Buzdu-
gan, membru titular al Academiei Române.

Născut în anul 1916, la Sighişoara, 
acad. Gheorghe Buzdugan şi-a făcut stu-
diile liceale la liceul Andrei Şaguna din 
Braşov şi pe cele universitare la Şcoala 
Politehnică, Secţia electromecanică din 
Bucureşti. 

În anul 1968 a devenit doctor şi, un an 
mai târziu, doctor docent. După absolvirea 
Institutului, a fost inginer la Societatea de 
Gaz şi Electricitate şi 
apoi la Astra-Vagoane.

Din 1943 a intrat la 
Institutul Politehnic şi a 
parcurs toate treptele 
universitare până la cele 
de profesor, prorector şi 
profesor consultant şi 
a mai predat cursuri la 
Şcoala de Subingineri, 
Institutul de Căi Ferate 
din Bucureşti.

În principal, a predat cursuri de rezis-
tenţa materialelor şi, pe durate mai scurte, 
mecanica teoretică şi vibraţii mecanice. 
Dedicat activităţii ştiinţifi ce şi profesorale, 
a proiectat, realizat şi înzestrat Laboratorul 
de Rezistenţa Materialelor în noul local 
al Institutului Politehnic. Totodată, a reu-
şit să introducă în planul de învăţământ al 
facultăţilor de construcţii de maşini cursul 
de vibraţii mecanice. Rezultatele activităţii 
sale se regăsesc în 104 tratate, monografi i 
şi manuale, cu deosebire în cele trei disci-
pline predate la Institutul Politehnic – re-
zistenţa materialelor, mecanica teoretică şi 
vibraţii mecanice. Între aceste contribuţii 

remarcabile se afl ă lucrările Rezistenţa ma-
terialelor, Teoria vibraţiilor, Măsurarea 
vibraţiilor, Fundaţii de maşini sau izolare 
antivibratorie, Şocuri şi vibraţii. A editat 
şi publicat în Germania monografi a multi-
lingvă Moderne Methoden und Hilfsmittel 
in der Inginieurausbildung. La acestea se 
adaugă numeroase studii şi articole publi-
cate în reviste de specialitate.

În anul 1963, Gheorghe Buzdugan a 
fost ales membru corespondent al Academi-
ei Române, membru titular în anul 1990 şi 

între anii 1993 – 1998 a fost preşe-
dintele Secţiei de Ştiinţe Tehnice. În 
1992, şi-a susţinut discursul de re-
cepţie cu tema Probleme dinamice 
ale mecanicii solidelor deformabi-
le, prezente în şcoala românească. 

A îmbinat armonios activită-
ţile ştiinţifi că, didactică şi civică, 
inclusiv prin îndeplinirea cu înaltă 
competenţă şi responsabilitate a 
calităţilor de membru de onoare al 
Asociaţiei Generale a Inginerilor 

din România (AGIR) şi de preşedinte de 
onoare al Academiei de Ştiinţe Tehnice din 
România (ASTR). 

La despărţirea de acad. Gheorghe Buz-
dugan, să ne reamintim cuvintele de răspuns 
la discursul de recepţie rostite de acad. Radu 
Voinea, care afi rma că a existat o lungă pe-
rioadă când cuvintele „rezistenţa materia-
lelor“ şi „Gheorghe Buzdugan“ deveniseră 
sinonime. Era, într-adevăr, o legendă vie 
datorită ţinutei ştiinţifi ce a cursurilor pe care 
le susţinea cu deosebitul dar de a le adapta şi 
moderniza continuu, reuşind să formeze ge-
neraţii de specialişti pentru care va rămâne 
un model de excelenţă şi exigenţă.

Numărul cererilor de înregistrare a mărcilor 
a scăzut considerabil în perioada 2007 – 2011
Compania Andra Muşatescu Law & Industrial Pro-

perty Offi ces a organizat, la sediul Ofi ciului de Stat pentru 
Invenţii şi Mărci (OSIM), cea de-a V-a ediţie a evenimen-
tului desfăşurat sub egida International Trademark Associ-
ation (INTA). În cadrul evenimentului, Petre Ohan, direc-
torul Direcţiei Apeluri Strategie şi preşedinte al Comisiei 
de Contestaţii OSIM, a prezentat propuneri de modifi care 
a legislaţiei privind mărcile (Legea nr. 84/1998 modifi cată 
şi republicată), în sensul eliminării drepturilor provizorii şi 
stabilirii unei taxe de opoziţie fi xă fără a ţine cont de nu-
mărul de clase. Totodată, OSIM are în vedere o mai mare 
implicare în legătură cu identifi carea mărcilor identice şi 
similare, prin întocmirea unui raport de cercetare-docu-
mentare care să se publice odată cu cererea de marcă.

De asemenea, există şi propuneri de majorări de 
taxe. Astfel, pen-
tru reducerea ter-
menului de exa-
minare de la şase 
luni la trei luni, 
cuantumul taxei 
s-ar putea dubla. 
Şi taxele de con-
testaţie ar putea 
fi  majorate, având 
în vedere impor-
tanţa şi prestigiul 
comisiei de solu-
ţionare a contesta-

ţiilor şi munca efectivă pe care o desfăşoară. „Avem câte 
30 – 40 – 50 de cazuri la un termen, ori o taxă de 150 de 
euro în raport cu sumele care se percep pentru celelalte 
proceduri nu este corectă, în primul rând, şi comparativ 
cu ce se percepe şi la alte ofi cii iarăşi lucrurile nu sunt 
în regulă“, a explicat Ohan. Ofi cialul OSIM consideră 
că în noua legislaţie trebuie să se prevadă obligativitatea 
părţii care pierde opoziţia/contestaţia de a achita integral 
cheltuielile făcute de cealaltă parte implicată.

Potrivit unei statistici prezentate de Petre Ohan, nu-
mărul cererilor de înregistrare a mărcilor a scăzut consi-
derabil în perioada 2007 – 2011. Astfel, în anul 2007 au 
fost depuse la OSIM 16 685 de cereri, în 2008 – 15 541, 
în 2009 – 13 030, în 2010 – 12 033, iar în anul 2011 s-au 
depus numai 11 600 de cereri. Nicolae Mureşan, con-

silier în proprietate intelectuală 
şi jurist în cadrul Andra Muşa-
tescu Law & Industrial Property 
Offi ces a explicat acest fenomen 
prin faptul că societăţile naţi-
onale şi multinaţionale şi-au 
redus investiţiile în dezvoltarea 
unor produse şi mărci noi, pre-
ferând să-şi consolideze mărcile 
existente. La rândul său, Ale-
xandru Arjoca, procuror-şef din 
cadrul Parchetului General de 
pe lângă Înalta Curte de Casa-
ţie şi Justiţie, a declarat că 80% 

din dosarele soluţionate de procurori vizează drepturile 
de autor, iar 20% proprietatea industrială.

De asemenea, Andra Muşatescu Law & Industrial 
Property Offi ces a elaborat, pe baza statisticilor OSIM, 
un studiu care relevă că Bucureştiul domină autoritar nu-
mărul înregistrărilor de invenţii şi mărci. Astfel, în anul 
2011, în Bucureşti au fost depuse 4143 de cereri de înre-
gistrare de marcă. Urmează judeţele Ilfov (450 de cere-
ri), Prahova (334), Cluj (320), Iaşi (225), Braşov (239), 
Constanţa (228), Timiş (183), Mureş (138) şi Argeş 
(137). 

În privinţa cererilor de înregistrare a brevetelor 
de invenţie, situaţia este asemănătoare. Companiile, 
instituţiile şi cercetătorii din Bucureşti au depus, în 2011, 
un număr de 500 de cereri. Urmează judeţele Iaşi (112 
cereri), Suceava (96), Cluj (85), Ilfov (84), Braşov (65), 
Timiş (57), Dolj (48), Dâmboviţa (32), Constanţa (31) şi 
Argeş (29). 

Potrivit lui Nicolae Mureşan, numărul ridicat al ce-
rerilor de înregistrare a mărcilor şi invenţiilor în Bucureşti 
se datorează existenţei companiilor multinaţionale şi 
faptului că aici se concentrează cele mai multe insti-
tute de cercetare. „Aceste statistici refl ectă, în general, 
situaţia economică a României. Cu cât o regiune este mai 
dezvoltată din punct de vedere economic, cu atât acolo 
se înregistrează mai multe invenţii şi mărci. În judeţele 
mai sărace, unde au fost realizate puţine investiţii străine, 
iar activitatea industrială este redusă, există foarte puţine 
cereri“, a explicat Nicolae Mureşan.
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O interesantă sesiune ştiinţifi că dedi-
cată Societăţii informaţionale – societate a 
cunoaşterii, desfăşurată în aula Academiei 
Române, a prilejuit participanţilor o emo-
ţionantă şi percutantă evocare a vieţii şi 
activităţii acad. Mihai Drăgănescu (1929 
– 2010), cel care – pe bună dreptate – este 
considerat drept întemeietorul şcolii ro-
mâneşti de microelectronică. Consemnăm 
această manifestare ştiinţifi că de înalt pre-
stigiu în Univers ingineresc dintr-un triplu 
motiv: necesitatea de a păstra mereu vii 
tradiţiile ştiinţei şi tehnicii româneşti, con-
tribuţia de excepţie a unui inginer român la 
descoperirea şi promovarea unor noi căi ale 
cunoaşterii şi sprijinul pe care cel omagiat 
l-a acordat Asociaţiei Generale a Inginerilor 
din România (AGIR) încă din 
primele momente ale perioa-
dei postdecembriste în vede-
rea renaşterii organizaţiei re-
prezentative a întregii noastre 
comunităţi inginereşti.

În alocuţiunea de des-
chidere, acad. Ionel Haiduc, 
preşedintele Academiei Ro-
mâne, a evocat personalita-
tea academicianului Mihai 
Drăgănescu. A fost cel dintâi 
preşedinte al Academiei Ro-
mâne după Revoluţia română 
din decembrie 1989, de al 
cărui nume se leagă procesul 
de reluare a fi rului strălucitei 
istorii a celui mai înalt for de 
ştiinţă şi cultură al României. 
Temele comunicărilor – între 
care cele ale acad. Valentin 
Vlad, vicepreşedinte al Academiei Române 
– „Lumină şi informaţie“; acad. Florin Gh. 
Filip, preşedinte Secţiei de Ştiinţa şi Tehno-
logia Informaţiei – „Modelul elicei triple în 
inovare“; ing. Nora Rebreanu – „Academi-
cianul Mihai Drăgănescu implicat în viaţa 
social-politică: Viceprim-ministru, Amba-
sador“; prof. dr. ing. Adrian Rusu, membru 
corespondent al Acade miei Române – „Ca-
tedra de Dispozitive – Punct unghiular al 
activităţii profesorului Mihai Drăgănescu“; 
prof. dr. ing. Gheorghe Ştefan, membru co-
respondent al Academiei Române – „Ştiinţa 
inte grativă a conştiinţei“ – au avut darul de 
a contura o imagine cuprinzătoare a perso-
nalităţii şi contribuţiilor ştiinţifi ce ale celui 
evocat. În memoria sa, la Biblioteca Acade-
miei Române a fost deschis cabinetul Mihai 
Drăgănescu.

Reamintim cititorilor, înainte de a ne 
referi la unele aspecte concrete care relevă 
aportul ştiinţifi c al acad. Mihai Drăgănescu 
la progresul cunoaşterii, câteva date care 
pun în evidenţă destinul unui inginer român 
care a înfruntat difi cultăţile inerente oricărui 
act de creaţie, dar şi vitregiile vremurilor.

Născut la 6 octombrie 1929 în comuna 
Făget, judeţul Prahova, Mihai Drăgănescu a 
absolvit studiile liceale la Ploieşti şi pe cele 
universitare la Institutul Politehnic din Bu-
cureşti, luându-şi doctoratul în 1957 cu teza 
Capacitatea tuburilor electronice şi depen-
denţa lor de condiţiile de funcţionare. Era 
vădită, încă de pe atunci, înclinaţia sa spre 
teme originale care promiteau – aşa cum s-a 
dovedit în anii următori – reale descoperiri 
ştiinţifi ce. Acestea au apărut pe măsură ce a 
parcurs toate treptele ierarhiei universitare, 

până la cele de profesor la Facultatea de 
Electronică şi Telecomunicaţii, de prodecan 
şi decan. Devenit un veritabil coordonator 
al informaticii româneşti, a avut numeroa-
se iniţiative, între care constituirea reţelei 
naţionale de centre teritoriale de calcul, in-
troducerea informaticii în programele învă-
ţământului superior politehnic, dezvoltarea 
industriei de soft din România. Participanţii 
la dezbateri au relevat că, în domeniul mi-
croelectronicii, Mihai Drăgănescu a creat o 
disciplină originală – electronica funcţiona-
lă.

Revenind la perioada postdecembristă, 
menţionăm că a fost viceprim-ministru al 
guvernului, calitate în care a iniţiat, încă de 
la 5 ianuarie 1990, Decretul de organizare 

şi funcţionare a Academiei Române. În acest 
mod, a făcut să renască acel for ştiinţifi c şi 
cultural al României care a determinat, de-a 
lungul unui secol, unele dintre cele mai 
importante procese de modernizare a ţării. 
Pentru meritele sale, a fost ales preşedinte al 
Academiei Române între anii 1990 – 1994. 
Subliniem, din nou, că, în funcţiile deţinute, 
a sprijinit Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România să-şi consolideze poziţia, re-
sursele, în vederea îndeplinirii importantului 
rol pe care l-a avut şi îl are în viaţa Cetăţii. 
În aceeaşi perioadă, cu implicarea directă a 
acad. Mihai Drăgănescu, au fost reprimiţi în 
Academia Română toţi membrii care au fost 
excluşi în anul 1948, s-a creat o reţea acade-
mică de cercetare prin readucerea institute-
lor de cercetare în structurile lor iniţiale, s-au 
înfi inţat instituţii şi secţii noi. Memorabil a 
fost momentul din 1991, când a 
susţinut discursul de recepţie cu 
tema Tensiunea fi losofi că şi senti-
mentul cosmic. După 1994, timp 
de patru ani, a fost ambasador al 
României în Belgia.

Aceste repere biografi ce ar 
fi  sufi ciente, prin ele însele, pen-
tru a defi ni o mare personalitate 
şi destinul ei istoric. Considerăm, 
însă, că avem obligaţia elemen-
tară de a ne referi cel puţin la 
una dintre laturile unei activităţi 
multilaterale, interdisciplinare, 
proprii vârfurilor inginereşti din 
ţara noastră (şi nu numai). Cum a 
rezultat şi din titlul discursului de 
recepţie, preocupările sale ştiinţi-
fi ce au fost completate armonios 

cu cele fi losofi ce. Mihai Drăgănescu a con-
ceput un sistem fi losofi c original, structural-
fenomenologic, o teorie integrativă asupra 
existenţei în scopul unei modelări adecvate 
a realităţii. Student fi ind, a avut ideea de a 
investiga existenţa şi nonexistenţa în terme-
nii unui experiment fi losofi c. Menţionăm, în 
acest sens, lucrările sale „Sistem şi civiliza-
ţie“, „Profunzimile lumii materiale“, „Orto-
fi zica“, „Inelul lumii materiale“, „Informaţia 
materiei“, „Eseuri“, „Societatea conştiinţei“, 
acestea, ca şi multe altele, conturând elemente 
esenţiale ale societăţii informaţionale dintr-o 
perspectivă interdisciplinară. Astfel, a fost 
în măsură să afi rme următoarele: „Omeni-
rea nu a fost capabilă să asigure gestiunea 
planetei noastre. Este un eşec istoric grav, la 

care s-a contribuit din mai 
multe direcţii. (...). Istoria 
noastră a devenit istoria 
acestui eşec. (...) Ome-
nirea se găseşte astăzi în 
faţa unor mari sfi dări ale 
cunoaşterii tehnologice 
şi spirituale.“ Mihai Dră-
gănescu nu s-a limitat la 
consemnarea unei dia-
gnoze de necombătut. El 
a văzut soluţia tocmai în 
edifi carea societăţii in-
formaţionale, concepută, 
deopotrivă, ca o societate 
a cunoaşterii şi o societate 
a conştiinţei. Metodologia 
pe care a propus-o a por-
nit de la triada „structură, 
arhitectură, fenomen“, co-
respunzătoare celei clasi-

ce „raţional, imaginar, spiritual“.
Pentru lumea contemporană, tema con-

ştiinţei continuă să reprezinte o mare pro-
vocare, care a declanşat controverse dintre 
cele mai acute. Mihai Drăgănescu a răspuns 
provocărilor de acest gen şi şi-a spus cu cu-
raj, cu o argumentare imbatabilă, punctele 
de vedere, semnalând o tendinţă spre inte-
grare care, la nivelul metodelor de cercetare, 
presupune „transformarea alternativelor în 
complementarităţi“. De aici, necesitatea de 
a menţiona metoda structural-fenomenolo-
gică propusă de Mihai Drăgănescu, cea care 
deschide drumul spre răspunsuri viabile. 
Acad. Mihai Drăgănescu scria că societa-
tea cunoaşterii, folosind Internetul şi cartea 
electronică, precum şi procedee electronice 
de învăţare, urmăreşte extinderea şi apro-
fundarea cunoaşterii ştiinţifi ce, a adevărului 

despre existenţă, fi ind singurul mod prin 
care se va construi o societate sustenabilă 
şi din punct de vedere ecologic. Astfel, va 
fi  marcată o nouă etapă şi în istoria culturii, 
punându-se bazele a ceea ce el numea „vi-
itoarea societate a conştiinţei, adevărului, 
moralităţii, creativităţii şi Spiritului“.

Nu este lipsit de interes să mai menţi-
onăm că trăsătura distinctivă de vizionar a 
acad. Mihai Drăgănescu s-a manifestat preg-
nant şi în ipoteza pe care a emis-o privind 
posibilitatea apariţiei unei conştiinţe artifi ci-
ale, chiar a unui robo sapiens. El a conside-
rat că efectele apariţiei acestui „robot înţe-
lept“ pot fi  numeroase, între care unele de-a 
dreptul dramatice, însă este de dorit – ca o 
cale realistă de acţiune – ca relaţiile cu homo 
sapiens să fi e „de competiţie şi cooperare“. 
Prognozele şi scenariile care s-au întocmit 
şi se întocmesc atât la noi în ţară, cât şi în 
alte centre de cercetare ştiinţifi că din lume, 
urmăresc să se dea un răspuns la întrebarea 
dacă va fi  posibilă o diminuare a efectelor 
distrugătoare ale acţiunilor omului ce au şi 
determinări biologice. Mihai Drăgănescu a 
apreciat că proiectul unei asemenea societăţi 
poate să pară utopic, însă întemeierea lui pe 
ştiinţă şi tehnologie îl face „posibil de atins 
dacă impulsul biologic al omului, al omului 
natural poate fi  frânat, din conştiinţa omului 
sau din afara ei, fi e prin participarea unor 
conştiinţe artifi ciale evoluate din conştiinţa 
bună a omului sau prin modifi carea bioteh-
nologică a structurii omului“. Este evident 
că, prin aceste consideraţii, gândirea creati-
vă a acad. Mihai Drăgănescu a oferit o me-
todă organică a cărei aplicare ar putea face 
posibil şi util dialogul dintre ştiinţă, fi lozofi e 
şi religie spre o unitate superioară exprimată 
în acel mod de cunoaştere şi acţiune în care 
omul să dea măsura libertăţii sale, ca res-
ponsabilitate asumată.

Fără pretenţia de a fi  sintetizat toate 
contribuţiile ştiinţifi ce ale celui evocat la de-
fi nirea societăţii informaţionale ca societate 
a cunoaşterii şi a conştiinţei, considerăm că 
am oferit cititorilor nu numai unele infor-
maţii semnifi cative despre viaţa şi activita-
tea acad. Mihai Drăgănescu, ci şi teme de 

refl ecţie pe care opera 
sa le conţine într-un 
număr şi domenii de-a 
dreptul impresionante. 
Este un prilej de mân-
drie pentru noi, ingi-
nerii, că, din rândurile 
noastre, s-a format şi 
s-a afi rmat o asemenea 
personalitate remarca-
bilă. Aşa cum am mai 
avut prilejul să sublini-
em în paginile Univer-
sului ingineresc, este, 
pentru noi toţi, un prilej 
de mare satisfacţie să 
avem atât de numeroase 
şi valoroase modele de 
urmat. (T.B.) 

AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

Dezbatere ştiinţifi că la Academia Română
Mihai Drăgănescu, întemeietorul școlii 

românești de microelectronică 

Foto: Ion Marin

Academia Română
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SIMPOZIONUL ŞTIINŢ
ROMÂNI DE PRETUTIN
Concluzii pe marginea unor contribuţii valor

Cea de-a X-a ediţie a Simpozionului ştiinţifi c al 
inginerilor români de pretutindeni – SINGRO 2012 
s-a desfăşurat într-o sesiune plenară şi două secţiuni 
– educaţie şi inginerie. În acest fel, a fost 
posibil să se trateze atât aspectele cu ca-
racter general, cât şi cele care vizează di-
verse specializări. S-au prezentat aproape 
40 de comunicări – în plen şi în secţiuni –, 
au avut loc numeroase alte luări de cuvânt, 
dialoguri şi schimburi de opinii între parti-
cipanţi. O idee concluzivă este aceea că 
nota dominantă a fost dată de înaltul nivel 
ştiinţifi c al intervenţiilor, de efortul fi ecăruia 
şi al tuturor de a identifi ca domeniile cele 
mai importante de aplicare a rezultatelor 
cercetării ştiinţifi ce.

Secţiunea plenară a fost deschisă cu citirea 
mesajelor adresate evenimentului. S-au primit 
mesaje din partea Filialei Cluj a AGIR şi a Fe-
deraţiei Române de Bioinginerie.

Prima prezentare în plen a fost susţinută de 
dr. ing. EurIng Mihai Mihăiţă, preşedintele AGIR şi pre-
şedinte ad.i. al Academiei de Ştiinţe Tehnice din România 
(ASTR) şi a vizat „Mobilitatea, o mare provocare profesio-
nală“. Autorul a abordat subiectul din prisma difi cultăţilor 
provocate de fenome-
nul globalizării şi al 
dezvoltării durabile la 
nivel individual, local, 
naţional şi global, între 
care accentuarea pola-
rizării economice şi so-
ciale. În acest context, 
inginerii trebuie să aibă 
o nouă viziune asupra 
profesiei întrucât mo-
bilitatea conduce la 
evidenţierea competen-
ţelor reale ale fi ecăruia. 
De asemenea, aceasta 
vizează necesitatea în-
văţământului perma-
nent pe lângă cel for-
mativ iniţial şi întăreşte 
legătura dintre învăţă-
mânt şi cercetare.

Deoarece în Eu-
ropa, dar şi în întreaga 
lume, există o mare 
diversitate a sistemelor 
educaţionale, o impor-
tanţă aparte are armo-
nizarea mecanismelor 
de acreditare, insti-
tuirea unui standard 
european de transfer 
de credite. Evaluarea 
competenţelor se cere 

corelată cu cerinţele pieţei muncii. Accentul se pune acum 
pe abilităţi, nu pe curriculă.

Efectele fi nale ale migraţiei încă nu se cunosc, dar o 
primă consecinţă o reprezintă defi citul de ingineri din ţările 
sursă, o realitate dramatică.

A doua lucrare a fost prezentată de prof. univ. em. dr. 
ing. dipl. Mircea Bejan, fi ind elaborată împreună cu trei 
doctoranzi (Ioan Vidican, Ioan Aurel Cherecheş şi Daniel 
Gheorghe Lakatos) de la Universitatea Tehnică din Cluj-
Napoca, şi a avut tema „Învăţământul românesc, încotro?“. 
S-au analizat diverse aspecte ale sistemului educaţional 

românesc, în special ale celui superior tehnic-ingineresc, 
examinându-se unele cauze ale procesului continuu şi ac-
celerat de degradare a acestuia. Clasamentele Shanghai 
şi al Ministerului Educaţiei, Cercetării, Tineretului şi 

Sportului din România sintetizea-
ză situaţia actuală a universităţilor 
româneşti. În lucrare s-au sugerat 
unele măsuri privind restructurarea 
sistemului educaţional românesc în 
concordanţă cu cerinţele societăţii 
cunoaşterii, cu accent pe formarea 
noilor generaţii de ingineri.

A treia prezentare în plen a 
fost susţinută de prof. dr. ing. dipl. 
Alexandru Marin, care, împreună cu 
prof. dr. ing. dipl. Valentin Guţu şi 
conf. dr. ing. dipl. Tudor Alcaz, de la 
Universitatea Tehnică a Moldovei, a 
elaborat lucrarea „Dezvoltarea învă-
ţământului ingineresc în Republica 
Moldova“. Lucrarea conţine infor-
maţii succinte despre istoria (moder-
nă) a învăţământului ingineresc din 
Republica Moldova, situaţia actuală 
şi perspectivele acestuia în condiţiile 
crizei economice la scară mondială.

Secţiunea Educaţie l-a avut 
moderator pe prof. dr. ing. dipl. 
Gheorghe Manolea, de la Centrul 
de Inovare şi Transfer Tehnolo-
gic din Universitatea din Craiova. 
S-au susţinut 17 lucrări, 13 fi ind 
din România, două din Republica 

Moldova şi câte una din Rusia şi Polonia. Temele abor-
date s-au referit la particularităţile formării inginerilor în 
variate domenii (construcţii, arhitectură şi servicii aferen-
te, inginerie electrică, instalaţii hidraulice şi pneumatice, 
bioinginerie, biomedicină, inginerie 
chimică şi energii regenerabile), prac-
tici în educaţia inginerilor şi a elevilor 
din liceele cu profi l tehnic (metode de 
învăţare bazate pe proiect, organiza-
rea procesului de învăţământ, soluţii 
interactive, modalităţi de stimulare a 

competiţiei), instru-
mente folosite în 
educaţia inginerilor 
(platforme eLear-
ning, formarea con-
tinuă). Autorii lucră-
rilor îşi desfăşoară 
activitatea în insti-
tuţii de învăţământ 
superior şi preuni-
versitar, institute de 
cercetare, societăţi 
comerciale, de pro-
ducţie şi de servicii.

Prezentările şi dezbaterile au per-
mis conturarea unor idei-forţă cu ca-
racter de generalitate. Astfel, pentru 
formarea unei culturi naţionale solide în 
domeniul protecţiei proprietăţii industri-
ale sunt necesare o politică şi o strategie 
naţională care să fi e promovate de la ni-
velul ministerului de resort. Asociaţiile 

profesionale au rolul de a menţine cultura educaţiei perma-
nente. Matematizarea cursurilor, prelegerilor sau lecţiilor 
trebuie să ţină seama de auditoriu, de scopul pentru care 
acesta este format. Procesul de învăţământ se cere abordat 
ca un sistem în care fi ecare componentă are un scop func-
ţional, iar prin reacţia inversă se fac corecţii permanente.

De asemenea, s-a reţinut că folosirea tehnologiei in-
formatice oferă multiple avantaje, dar acest instrument 
reprezintă doar un element complementar deoarece, dacă 
se uniformizează totul, dacă elevul, studentul, inginerul se 
situează în afara procesului de creaţie atunci nu mai are de 
unde să apară progresul; progresul este realizat de om, de 
inginer. Pentru ca procesul de educaţie să fi e efi cient, este 
important ca şi studentul să ştie ce vrea, unde vrea să ajun-

gă şi care sunt obiectivele formative asumate. Pe de altă 
parte, pentru ca procesul de formare să fi e efi cace, formato-
rul are datoria de a selecta informaţiile utile. Inginerul care 

D upă opinia mea, se cere 
remarcat – şi cu acest 

prilej – caracterul sistematic în care 
AGIR abordează temele de cel mai 
larg interes nu numai pentru colegii 
noştri ingineri, ci şi pentru societatea 
românească în ansamblul ei. Aş putea 
zice că, asemenea unui metronom, în 
fi ecare an, în lunile aprilie şi iunie, se 
desfăşoară două Colocvii pe teme de 
actualitate, iar la fi ecare doi ani are loc Simpozionul ştiinţifi c al ingine-
rilor români de pretutindeni – SINGRO. În felul acesta, s-a creat un 
veritabil mecanism de dialog, caracterul sistematic al dezbaterilor re-
fl ectând însuşi spiritul acţiunilor de tip ingineresc. În al doilea rând, ţin 
să remarc caracterul tradiţional al participării la SINGRO. Vin ingineri 
români care au studiat în ţară, iar acum lucrează pe alte meridiane. 
Vin ingineri sau arhitecţi care au studiat în România, s-au reîntors în 
ţările lor de origine şi se mândresc, în continuare, că sunt vorbitori de 
limbă română. Vin ingineri care au studiat în alte ţări şi în alte limbi 
pentru care româna este limba maternă.

În ceea ce priveşte manifestarea propriu-zisă de acum, ţin 
să subliniez că tema din acest an, „Educaţie şi inginerie“, a oferit 
un cadru generos pentru lansarea unor proiecte de mare interes. 
Bunăoară, arhitectul inginer din Wroclaw se va ocupa de restau-
rarea unei clădiri cu istorie „tehnică“ din Craiova, inginerul con-
structor din New-York va prezenta în America o sculptură realizată 
de Brâncuşi, afl ată până acum într-o colecţie privată. Inginerii din 
Chişinău vor participa la un proiect din Programul Capacităţi, Sub-
programul Cooperări bilaterale – Programul de cooperare bilatera-
lă România – Republica Moldova.

Pentru că am vorbit despre tradiţie, consider că a X-a edi-
ţie a SINGRO poate fi  considerată de pe acum ca un reper de 
neînlocuit pentru modul în care se construiesc operele sociale, 
economice, inginereşti: cu viziune, cu perseverenţă, cu constanţă, 
cu pasiune, cu apreciere reciprocă, cu recunoaştere reciprocă, cu 
respect unii faţă de alţii.

Prof. dr. ing. dipl. Gheorghe Manolea,Prof. dr. ing. dipl. Gheorghe Manolea,
Centrul de Inovare şi Transfer TehnologicCentrul de Inovare şi Transfer Tehnologic, Universitatea din Craiova, Universitatea din Craiova

Preşedintele Sucursalei AGIR DoljPreşedintele Sucursalei AGIR Dolj

Modalități de acțiune, 
fi nalitate pe măsura 
cerințelor

O nouă viziune asupra 
profesiei, cale de acces 
spre performanță

N ouă, participanţilor din Republica Moldova, ne-a plăcut mult temati-
ca ediţiei din acest an, dedicată educaţiei şi ingineriei, două noţiuni 

interdependente. Ţin să remarc meritul deosebit al dlui preşedinte al AGIR, Mi-
hai Mihăiţă, pentru conceperea şi organizarea acestor simpozioane, participările 
mele la majoritatea ediţiilor anterioare prilejuindu-mi constatarea, mereu îmbo-
găţită de noi experienţe, potrivit căreia AGIR este un puternic factor propulsor 
al gândirii creatoare inginereşti. Am prezentat, împreună cu alţi doi colegi, un 
referat despre dezvoltarea învăţământului ingineresc din Republica Moldova 
care, peste doi ani, împlineşte o jumătate de secol. La Universitatea Tehnică 
sunt pregătiţi anual circa 3000 de ingineri. Activează aproximativ 1000 de cadre 
didactice şi avem peste 3000 de colaboratori. Ţin să subliniez că rezultatele noastre sunt indisolubil legate de 
sprijinul primit din partea universităţilor din România, în primul rând cu manuale şi cu cadre didactice care sunt 
foarte des invitate la noi şi susţin cursuri difi cile pe teme unde noi nu avem specialişti. Mă refer în special la ne-
cesitatea acoperirii cursurilor cu manuale, dat fi ind faptul că, până în 1990, predarea tuturor cursurilor s-a făcut 
doar în limba rusă. Aş da ca exemplu o specialitate nouă, atractivă pentru tineri – ingineria inovaţională şi tran-ngineria inovaţională şi tran-
sferul tehnologicsferul tehnologic. Colegii noştri din Iaşi ne-au ajutat foarte mult la predarea câtorva discipline. De asemenea, aş 
remarca cursurile predate de profesorul Gheorghe Manolea, care este şi Doctor Honoris Causa al Universităţii. 

Sunt difi cultăţi mari în asigurarea locurilor de muncă. Anul acesta am avut 3043 absolvenţi, însă posi-
bilităţile de angajare sunt foarte reduse. De aceea, mulţi pleacă în străinătate. Şi este clar că ei se angajează 
mult mai uşor decât cei care nu au astfel de diplome. Mai ales în domeniul mecanicii, sunt mulţi care au plecat 
în Slovenia, Japonia, Olanda etc., care lucrează în specialitatea lor şi sunt foarte apreciaţi de angajatori.

În încheiere, ţin să comunic, şi prin intermediul Universului inginerescUniversului ingineresc, propunerea pe care am făcut-o 
în plenul simpozionului, şi anume aceea ca următoarea ediţie a SINGRO să se desfăşoare la Chişinău.

Prof. dr. ing. dipl. Alexandru Marin, Prof. dr. ing. dipl. Alexandru Marin, 
Universitatea Tehnică a MoldoveiUniversitatea Tehnică a Moldovei

P entru mine, România are o mare importanţă şi de 
ordin biografi c. Prima dată am cunoscut ţara când 

tatăl meu îşi satisfăcea stagiul militar aici, la Căile Ferate. Am 
mai revenit şi, de fi ecare dată, totul mi s-a părut mai frumos, mai 
interesant. Fiecare profesor lucrează în şcoala lui, cu doctoranzii 
lui şi, inevitabil, are puţin timp să călătorească peste hotare, 
inclusiv în interes profesional. Cunoaştem realizările colegilor 
noştri, inclusiv ale celor din România, mai mult din lucrările de 
specialitate. Acestea, însă, nu pot înlocui contactele directe, 
schimbul de experienţă nemijlocit. Or, SINGRO reprezintă 
o oportunitate pe care o valorifi căm tocmai din nevoia de a 
comunica, de a ne îmbogăţi reciproc cunoştinţele. Îi mulţumesc foarte m
dl Mihai Mihăiţă, pentru că organizează aceste simpozioane. Aş putea spun
că anii trec, lumea trece, dar simpozionul rămâne. Şi este din ce în ce ma
anul acesta nu a fost unul prea bun sub aspect economic şi social pentru
nu ne-a ajutat. De la Chişinău până la Bucureşti am traversat toată Româ
porumbul nu s-a făcut cum trebuie. Tocmai pentru că, prin creaţia noastră te
să determinăm multe schimbări în bine, să punem natura să lucreze ma
suntem bucuroşi că, împreună cu colegii români – inclusiv prin simpozioa
la Bucureşti – desfăşurăm o activitate care slujeşte intereselor fi ecăruia, um

Prof. dr. ing. dipl. Vasily Kazak, Prof. dr. 
Universitatea Naţională de Aviaţie a UcraineiUniversitatea Naţională

Am particip
aceste sim

susţine un discurs în 
participarea sistematică
constatări bazate pe fa
din profesia noastră. T
perioada 1997 – 2008
României în Polonia, 
problematica pe care o
am călătorit mult, inclu
unor teme precum D
cunoaşterea în lume a
ştiinţifi ce şi tehnice. Bu
vechimea populaţiei au
teme, deoarece şi noi, c
a realităţilor româneşti. 
necesitatea de a ne a
şi profunzimea realiză
componentele vieţii ma

Dr. ing. dipl. arh. Cornel Calomfi rescu, 
Studio Design CC, Wrocław, Polonia
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ŢIFIC AL INGINERILOR 
NDENI – SINGRO 2012
roase din sfera cercetării-dezvoltării-inovării 

urmează o carieră didactică trebuie să aibă şi o pregătire 
pedagogică adecvată.

Se impune să se imprime practicii studenţilor un caracter 
activ, în sensul ca practicantul să participe la procesul de pro-

ducţie, de fabricare sau de proiectare. Educaţia inginerilor se 
cere astfel orientată încât să nu devină simpli creatori de obiec-
te, ci arhitecţi care să realizeze produse funcţionale, încadrate 
armonios în mediu. Pentru formarea competenţelor şi abilită-
ţilor necesare, curriculum-ul de studii al specialităţii impune o 
abordare de sistem, transdisciplinară şi de dezvoltare durabilă. 
Efi cientizarea procesului de studiu presupune implicarea acti-
vă a studenţilor, mediului de afaceri şi diversifi carea relaţiilor 
internaţionale. Pentru optimizarea procesului de instruire în 
domeniul Inginerie electrică apare ca necesară unifi carea şi 
generalizarea Nomenclatorului de specialităţi pentru licenţă – 
masterat – doctorat.

Totodată, inginerul care prestează o activitate de pro-
iectare, cercetare, de organizare şi conducere a proceselor 
tehnologice dintr-o companie poate desfăşura acţiuni efi ci-
ente doar dacă are cunoştinţe riguroase, abilităţi practice şi 
creativitate, disciplina muncii şi responsabilitate. Iar marile 
realizări inginereşti trebuie să fi e mai bine mediatizate.

Pregătirea inginerilor se cere completată şi cu noţi-
uni economice, mai ales de management, cu respectarea 
conceptelor dezvoltării durabile în condiţiile noii societăţi 
bazate pe cunoaştere. Se impune optimizarea procesului de 
educaţie prin îmbunătăţirea strategiilor didactice interac-

tive prin utilizarea tehnologiilor care 
permit proiectarea demersului didactic 
în mod corect şi coerent, racordat la ce-
rinţele unei instruiri centrate pe cursant.

Dezvoltarea accelerată şi necon-
trolată a unor sectoare de activitate a 
făcut ca, în prezent, întreaga omenire să 
se afl e sub impactul acţiunii potrivnice 
a mediului asupra vieţii. În acest con-
text, comunitatea noastră profesională 
are datoria să elaboreze programe efi -
ciente, să impună noi tehnologii şi pro-
iecte cât mai „curate“ pentru păstrarea 
unui climat sănătos.

Formarea inginerului este un pro-
ces continuu, care cuprinde două ele-
mente principale: formarea iniţială şi 
formarea continuă. Formarea iniţială 
asigură dobândirea competenţelor şi a 
certifi cărilor ofi ciale necesare desfăşu-

rării meseriei alese. Formarea continuă este o cale de îm-
bogăţire a cunoştinţelor teoretice şi practice din domeniul 
în care inginerul activează. Din experienţă reiese că doar 

participarea la programul de formare nu este sufi cientă. Ca-
litatea programelor analitice ale cursurilor de autorizare şi 
de pregătire continuă este esenţială.

Cea de-a doua secţiune s-a desfăşurat în paralel cu pri-
ma şi l-a avut ca moderator pe prof. univ. em. dr. ing. dipl. 
Mircea Bejan, de la Universitatea Tehnică din Cluj-Napoca. 
S-au prezentat cinci lucrări din Bu-
cureşti, cinci din Cluj-Napoca, două 
din Braşov, câte una din Galaţi, din 
Timişoara, din Kiev (Ucraina) şi trei 
din Chişinău (Republica Moldova). 
Tematica lucrărilor a fost extrem de 
diversă, acoperind o largă paletă din 
domeniile ingineriei.

Concluziile care se desprind 
din trecerea în revistă a temelor 
arată că lucrările s-au defi nit nu 
numai prin noutate, ci şi prin 
actualitate, astfel încât, pe te-
meiul investigaţiilor ştiinţifi ce, 
să se poată desprinde orientări 
teoretice extrem de importante, 
care – la rândul lor – reprezintă 
instrumente practice de o valoare 
incontestabilă.

Pentru orice inginer, indife-
rent de domeniul în care îşi des-
făşoară activitatea, aspectele de 
ordin metodologic orientate pe 
acţiuni, pe soluţii, oferă – aşa cum 
a rezultat din majoritatea comuni-
cărilor – instrumente de acţiune care determină şi rezul-
tate pe măsură. De altfel, un loc important în analizele 
consacrate temelor enunţate l-a ocupat prezentarea diver-
selor experimente, modul în care rezultatele au fost veri-
fi cate, inclusiv prin metode de laborator. S-a dovedit că 
formularea unor criterii optime, dezvoltarea unor modele 
matematice, alegerea unor tratamente adecvate în fi eca-
re caz în parte, soluţiile adoptate în materie de control şi 
comandă slujesc de-
opotrivă progreselor 
ştiinţifi co-tehnice pe 
ansamblul conceptu-
lui de inginerie şi pe 
elementele lui com-
ponente.

În toate aspec-
tele tratate de autorii 
lucrărilor, criteriul efi -
cienţei a reprezentat 
o trăsătură distinctă, 
efortul creativ urmă-
rind atingerea unor pa-
rametri superiori într-o 
triplă ipostază: econo-
mică, socială şi ecolo-
gică. Liantul, în toate 
domeniile abordate, 
l-a constituit tehnica 
avansată, ca sursă şi ca domeniu de aplicare a rezultatelor 
cercetării ştiinţifi ce. Asemenea noţiuni precum randament, 
fi abilitate, fl exibilitate au revenit des atât în expunerile 
autorilor de lucrări, cât şi în intervenţiile participanţilor la 
dezbateri.

Bineînţeles, cea mai mare importanţă o prezintă re-
feririle concrete de ordin tehnic, respectiv contribuţiile 
autorilor la soluţionarea unor probleme specifi ce fi ecărui 

domeniu. Bunăoară, în cazul temelor referitoare la ener-
gie, accentul s-a pus pe utilizarea surselor neconvenţiona-
le, astfel încât potenţialul fi ecărei zone şi fi ecărui domeniu 

de activitate să fi e folosit la 
parametri optimi. De aseme-
nea, se cer menţionate noile 
tehnologii, ca şi noile aparate 
şi echipamente electrice fo-
losite în diverse domenii, in-
clusiv în cel medical. La fel, 
prezintă un interes deosebit 
abordarea modernă a modali-
tăţilor de producere efi cientă 
a biodieselului.

Un interes aparte a ge-
nerat prezentarea unor re-
zultate deosebite în ceea ce 
priveşte construcţia roboţilor 
industriali, determinarea ca-
racteristicilor acestora con-
stituind o premisă favorabilă 
pentru creşterea substanţială 
a productivităţii muncii. Bu-
năoară, asemenea aspecte 
cum sunt precizia de poziţi-
onare, viteza de deplasare, 
preluarea sarcinii în condiţii 
dinamice au constituit ele-

mente-cheie pentru construcţia unor roboţi de înalt randa-
ment, inclusiv în medii nocive pentru om.

Nu mai puţin importante au fost lucrările care au vizat 
diversele tipuri de transport, creşterea siguranţei în exploa-
tare şi reducerea consumurilor constituind teme deosebit 
de preocupante. Aşa, de exemplu, o nouă soluţie care a de-
terminat conceperea şi realizarea unui stand computerizat 
privind testarea echipamentelor de frânare ale vehiculelor 

feroviare a ates-
tat un domeniu 
de mare noutate, 
precum posibi-
litatea automa-
tizării întregului 
proces de testare 
a respectivelor 
echipamente.

C o n c l u z i a 
generală constă 
în aceea că s-au 
adus contribuţii 
de primă impor-
tanţă la clarifi ca-
rea unor teme de 
cel mai mare in-
teres, într-o largă 
viziune sistemică 
şi strategică. Pri-

virea spre viitor din perspectiva creaţiei tehnico-ştiin-
ţifi ce actuale a permis şi identifi carea unor punţi între 
tematica primei sesiuni şi a celei de-a doua. Astfel, folo-
sirea realităţii virtuale în procesul de formare şi perfecţi-
onare profesională a inginerilor a deschis noi orizonturi 
în ceea ce priveşte adaptarea procesului de învăţământ la 
exigenţele societăţii cunoaşterii. 

(Continuare în pag. 6)

mult preşedintelui AGIR, 
une, parafrazând poetul, 
ai interesant. Se ştie că 
u nicio ţară. Nici natura 
ânia şi am văzut că nici 
ehnico-ştiinţifi că, putem 
ai bine pentru oameni, 
ane asemenea celui de 
manităţii în întregul ei. 

Prof. dr. ing. dipl. Vasily Kazak, ing. dipl. Vasily Kazak, 
Universitatea Naţională de Aviaţie a Ucraineiă de Aviaţie a Ucrainei

Viziune sistemică,
soluții structurale

P articip pentru prima 
dată la SINGRO şi 

impresiile dominante sunt cele 
de satisfacţie, de mobilizare. 
Schimbul de idei la care am asistat 
nu numai că lărgeşte orizontul de 
cunoaştere al fi ecăruia, ci ajută 
şi la punerea în aplicare a unor 
soluţii, inclusiv în ceea ce priveşte 
procesul educativ. Eu activez ca 
profesor în învăţământul profesional şi tehnic. În consecinţă, 
suntem interesaţi ca absolvenţii noştri, fi e că urmează, în 
continuare, cursurile învăţământului superior, fi e că sunt 
angajaţi în diferite activităţi, să aibă un nivel de pregătire 
adecvat. Pentru a atinge un asemenea obiectiv, evident, trebuie 
să facem apel la cele mai noi creaţii inginereşti. Simpozionul 
le-a scos în evidenţă în cel mai concludent mod posibil. Pot 
să afi rm, cu toată convingerea, că la SINGRO ni s-au oferit 
modele, ni s-au oferit repere. Le mulţumesc participanţilor 
pentru temele pe care le-au abordat. Sunt, pentru mine, 
exemple de bună practică, inclusiv în învăţământul profesional 
şi tehnic. Este nevoie de specialişti califi caţi, meseriaşi – cum 
spuneam altă dată –, de o elită a meseriaşilor pe diferite 
niveluri de califi care. Iată motivaţia care mă îndreptăţeşte să 
afi rm că voi fi  prezentă la toate ediţiile viitoare.

Ing. dipl. Ileana Dogaru, Ing. dipl. Ileana Dogaru, 
Colegiul Colegiul Ştefan OdoblejaŞtefan Odobleja din Craiova din Craiova

pat la toate ediţiile SINGRO. Primul dintre 
mpozioane a fost şi primul meu prilej de a 
public. Aşa ceva, desigur, nu se uită. Apoi, 

că la asemenea manifestări îmi permite să fac 
apte, iar acestea sunt simetrice cu progresele 
Trebuie, în acelaşi timp, să precizez că, în 
8 am îndeplinit funcţia de consul onorifi c al 

ceea ce mi-a dat posibilitatea să cunosc 
o prezintă imaginea României în lume. Întrucât 
usiv pentru a participa la reuniuni consacrate 

Dreptul constituţional, pot să afi rm că se întreprinde foarte puţin pentru 
a adevărului despre România, mai ales în privinţa istoriei, a performanţelor 
unăoară, recentele descoperiri din Munţii Orăştiei vorbesc nu numai despre 
utohtone, ci şi despre geniul creator al poporului nostru. Insist asupra acestei 
cei din diaspora avem mari obligaţii în ceea ce priveşte mai buna cunoaştere 
Referindu-mă şi la tematica abordată cu prilejul simpozionului, ţin să remarc 

alinia permanent la creaţiile de vârf din lume, deoarece ritmul, amploarea 
ărilor tehnico-ştiinţifi ce condiţionează modul în care vor progresa toate 
ateriale şi spirituale în fi ecare ţară, pe continentul nostru, în întreaga lume.

Dr. ing. dipl. arh. Cornel Calomfi rescu, Dr. ing. dipl. arh. Cornel Calomfi rescu, 
Studio Design CCStudio Design CC, Wrocław, Polonia, Wrocław, Polonia

Î ncepând din 1996, am participat, cu o singură 
excepţie, la toate ediţiile simpozionului. Prin urmare, 

consideraţiile mele referitoare la această manifestare se 
bazează pe propria experienţă şi, în consecinţă, au un fundament 
trainic. De aceea, sunt îndreptăţit să consider că, de fi ecare dată, 
tematica pusă în discuţie a fost extrem de interesantă din toate 
punctele de vedere: atât ca nivel ştiinţifi c, în directă legătură cu 
cerinţele teoriei şi practicii, cât şi ca metodologie de abordare. 
Totul a fost şi este subordonat unui proces în care suntem 
direct implicaţi, şi anume acela al edifi cării societăţii cunoaşterii. 
De-a lungul anilor, s-au examinat multe teme care ne-au permis să facem paşi înainte în 
edifi carea acestei societăţi. La actuala ediţie a simpozionului, tema Educaţie şi inginerie nu 
a făcut altceva decât să adauge noi contribuţii importante la stimularea iniţiativelor care dau 
mai multă substanţă profesiei noastre de inginer. Îl felicit pe dl preşedinte Mihăiţă pentru 
consecvenţa cu care organizează astfel de întâlniri şi pentru efortul său menit să dea cât mai 
multă consistenţă demersurilor noastre ştiinţifi ce. Totodată, doresc să subliniez importanţa 
relaţiilor interumane care defi nesc întâlnirile noastre, întărind prieteniile, cunoaştem mereu 
noi şi noi colegi, lărgim arealul ingineresc şi cel didactic, ceea ce ne ajută enorm în propriile 
noastre activităţi. Asemenea simpozioane ne ajută substanţial să îmbunătăţim procedeul de 
formare, de educare a viitorilor ingineri, la nivelul cerinţelor actuale şi de perspectivă. 

Prof. dr. ing. dipl. Valentin Guţu, Prof. dr. ing. dipl. Valentin Guţu, 
Universitatea Tehnică a MoldoveiUniversitatea Tehnică a Moldovei
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SUB  LUPA  ACTUALITĂŢII SUB  LUPA  ACTUALITĂŢII 

SIMPOZIONUL ŞTIINŢIFIC AL INGINERILOR 
ROMÂNI DE PRETUTINDENI – SINGRO 2012
Concluzii pe marginea unor contribuţii valoroase din sfera cercetării-dezvoltării-inovării

(Urmare din pag. 5) 
Cea de-a X-a ediţie a Simpozionului 

ştiinţifi c al inginerilor români de pretutin-

deni a relevat dorinţa care îi animă pe toţi 
cei care au participat de a extinde legături-
le profesionale şi colegiale. În mod emo-

ţionant, inginerii 
care trăiesc şi 
lucrează dincolo 
de graniţe au dat 
glas ataşamentu-
lui faţă de valo-
rile ţării noastre, 
dorinţei ca Ro-
mânia să avan-
seze mai rapid. 
De altfel, aceeaşi 
stare de spirit şi 
acelaşi sentiment 
de solidaritate au 
răzbătut pregnant 
din modul de 
abordare a dez-
baterilor de către 
toţi participanţii 
la simpozion. În 
acest cadru, a 
fost evidentă do-

rinţa comună de dezvolta-
re, a cooperării inginerilor 
români din ţară şi de peste 
hotare, de sprijin reciproc 
în ceea ce întreprind. S-a 
considerat că AGIR tre-
buie să îşi amplifi ce acţiu-
nile în această privinţă, să 
militeze pentru implicarea 
mai activă a factorilor de 
decizie în analiza şi ges-
tionarea marilor şi difi ci-
lelor probleme ale dez-
voltării. Participanţii şi-au 
exprimat convingerea că, 
prin folosirea superioară 
a resurselor materiale şi 
umane, a potenţialului de 
gândire şi de creaţie de 
care dispune, România se 
poate înscrie pe o traiecto-
rie modernă de dezvoltare.

Dr. ing. dipl. Amuliu Proca
Ing. dipl. Alexandra Rizea

Î nainte de toate, este de 
apreciat modul consecvent, 

sistematic în care acţionează 
AGIR, inclusiv în ceea ce priveşte 
organizarea unor manifestări de genul 
Simpozionului ştiinţifi c al inginerilor 
români de pretutindeni. Sigur, este de 
dorit să existe o participare mai largă, 
din mai multe ţări, atât din Europa, 
cât şi de pe alte continente, însă, 
în această privinţă nu pot fi  eludate 

difi cultăţile, mai ales cele provocate de criza globală. Nu este lesne 
nici în ţări dezvoltate să se organizeze şi să se desfăşoare astfel 
de manifestări, deoarece ele presupun şi o susţinere fi nanciară 
corespunzătoare. Dat fi ind faptul că există, de pe-acum, o reală 
tradiţie în organizarea SINGRO, consider că prestigiul, autoritatea 
de care se bucură constituie un factor favorizant şi în ceea ce 
priveşte găsirea modalităţilor de participare în sensul amintit. De 
asemenea, cred că un punct de atracţie important l-ar constitui 
demersurile îndreptate spre iniţierea unor proiecte sub egida AGIR. 
Şi aici este vorba despre „capitalizarea“ prestigiului organizaţiei 
profesionale, de mare autoritate, a inginerilor români.

Prof. dr. ing. dipl. Rodion Popa,
Federaţia Rusă

Regret că particip abia 
acum, pentru prima 

dată, la acest simpozion. Pentru 
noi, cei din Republica Moldova, 
AGIR-ul reprezintă mult mai mult 
decât o organizaţie a inginerilor. 
De ce? Ne leagă extrem de 
multe, de la istorie până la 
profesie. Noi, românii din partea 
stângă şi cei din partea dreaptă a 

Prutului avem un trecut comun, care ne inspiră în ceea ce 
întreprindem în prezent şi în ceea ce vom face în viitor. Vă 
asigur că noi simţim puternic ajutorul fraţilor din România 
în cele mai diverse şi mai elocvente modalităţi, la loc de 
seamă situându-se sutele de studenţi, doctoranzi care au 
acces la cartea inginerească românească, la tot ceea ce ne 
oferă colegii din partea dreaptă a Prutului. Zeci de profesori 
din România susţin cursuri la noi, pregătind studenţi, 
masteranzi, doctoranzi. Studenţii noştri sunt totdeauna 
încântaţi de prelegerile profesorilor veniţi din România. În 
consonanţă cu acest ajutor se afl ă şi iniţiativa AGIR privind 
organizarea Simpozioanelor ştiinţifi ce ale inginerilor români 
de pretutindeni. Sunt convins că rezultatele celei de-a 
zecea ediţii a SINGRO vor contribui tot mai mult la buna 
pregătire a inginerilor, la creşterea contribuţiei lor, acolo 
unde trăiesc şi lucrează, la progresul ştiinţei şi tehnicii. 

Conf. dr. ing. dipl. Ion Sobor, 
Universitatea Tehnică a Moldovei

Autoritățile din statele membre ale Nabucco 
au reconfi rmat sprijinul politic pentru proiect 

 Volumul de apă distribuit în 2011 a 
crescut cu peste 34,78 milioane mc

Volumul de apă distribuit anul trecut 
de către unităţile cu activitate economică 
principală captarea, tratarea şi distribuţia apei 
şi de către operatorii economici cu licenţe de 
captare pentru debite mai mari de 100 l/s, a 
fost de peste 1,32 miliarde mc, cu 34,786 mi-
lioane mc mai mare decât în anul 2010, a in-

format Institutul Naţional de Statistică. Cea 
mai mare cantitate de apă a fost distribuită în 
bazinul hidrografi c Dunăre – Litoral, respec-
tiv 27,3%, urmat de bazinul Argeş – Vedea 
cu 15,7%. În anul 2011, populaţia deservită 
de sistemul public de alimentare cu apă a fost 
de 12 089 562 persoane, reprezentând 56,5 % 

din populaţia României, cu 126 612 persoa-
ne mai mult decât în 2010. La nivelul regiu-
nilor de dezvoltare, ponderea cea mai mare 
a populaţiei deservite de sistemul public de 
alimentare cu apă, din total populaţie, o are 
regiunea Bucureşti – Ilfov cu un procentaj de 
79,3%, urmată de regiunea Vest, cu 64,9%.

Reprezentanţii statelor membre ale Na-
bucco la nivel de miniştri sau secretari de stat, 
reuniţi la Viena, la 8 octombrie a.c., au recon-
fi rmat „sprijinul politic deplin“ pentru proiec-

tul gazoductului și pentru Acordul Intergu-
vernamental existent, potrivit unui comunicat 
transmis de compania de proiect Nabucco 
Gas Pipeline International. La reuniune – 
găzduită de Ministerul Energiei din Austria 
– au participat comisarul european pentru 
Energie, Günther Oettinger, primul minis-
tru al Bulgariei, Boyko Borisov, miniștrii 
responsabili de portofoliile energiei din 
Bulgaria, Ungaria, România și Turcia, pre-
cum și ministrul Industriei și Energiei din 
Republica Azerbaijan, Natig Aliyev. „Co-
mitetul Politic și-a reiterat sprijinul deplin 
și incontestabil pentru proiectul Nabucco. 
De asemenea, Comitetul a confi rmat că ac-
tualul cadru legal și de reglementare pentru 
proiectul Nabucco este aplicabil conform 
Acordului Interguvernamental şi Acordului 
de Sprijin al Proiectului existente, precum și 
pentru proiectul cu punct de plecare la granița 
bulgară“, se precizează în comunicat.

Reinhard Mitschek, directorul executiv 
al Nabucco Gas Pipeline International GmbH, 
a declarat: „Comitetul Politic reconfi rmă spri-
jinul politic, legal și de reglementare de care 

se bucură Nabucco. Acest angajament este un 
factor crucial care face ca Nabucco să fi e cel 
mai avansat proiect de conductă din Corido-
rul Sudic, foarte atractiv pentru participanții 
la piață din toată Europa și din Turcia, pentru 
furnizorii de gaze, pentru investitori și spon-
sori. Reducem riscurile și maximizăm o so-
lidă protecție juridică. Salutăm acest mesaj 

de sprijin și așteptăm cu nerăbdare să lucrăm 
împreună cu statele implicate pentru a asigura 
libertatea de alegere și securitatea energetică 
pentru consumatorii europeni“.

Nabucco este cel mai important proiect 
susţinut de UE pe Coridorul Sudic de transport 
al gazelor naturale, vizând aprovizionarea state-

lor europene cu gaze extrase din regiunea Mării 
Caspice, prin Turcia, Bulgaria, România şi Un-
garia, cu punct fi nal în Austria. Potrivit ofi ciali-
lor prezenţi la reuniunea de la Viena, „consorțiul 
Nabucco continuă să colaboreze îndeaproape 
cu consorțiul Shah Deniz II și Conducta de 
Gaze Trans-Anatoliană (Trans-Anatolian Gas 
Pipeline – TANAP) și își menține convingerea 
că oferă cea mai bună soluție de a atrage noi 
surse de aprovizionare și de a le transporta către 
marile piețe europene de consum“.

Conform declaraţiei adoptate, ofi cialii 
prezenţi la întâlnire „invită companiile im-
plicate în discuţiile comerciale dintre con-
sorţiul care dezvoltă proiectul Shah Deniz 
şi compania Nabucco să ajungă la un acord 
care va permite realizarea ambelor proiec-
te“. De asemenea, reprezentanţii statelor 
Nabucco „încurajează potenţiala aderare a 
companiilor membre ale consorţiului Shah 
Deniz la compania Nabucco International“.

Reamintim că acţionarii Nabucco sunt 
OMV (Austria), FGSZ (Ungaria), Transgaz 
(România), Bulgarian Energy Holding (Bul-
garia), Botaş (Turcia) şi RWE (Germania).

Liderul OMV: rezerve 
„gigantice“ de petrol şi 
gaze în Marea Neagră

Gerhard Roiss, şeful grupului petroli-
er austriac OMV, care deţine pachetul ma-
joritar din cea mai mare companie locală, 
Petrom, a declarat, într-un interviu acordat 
unei publicaţii germane, că unele rezerve 
de gaz şi petrol din Marea Neagră sunt uri-
aşe. „În România am găsit în Marea Neagră 
o rezervă gigantică de petrol şi gaz, o des-
coperire de importanţă globală. Astfel că 
aici vom vedea o creştere uriaşă“, a precizat 
Gerhard Roiss. El a declarat că este preocu-
pat de găsirea unei rute de transport pentru 
gazele recent descoperite şi este de părere 
că viitorul gazoduct Nabucco ar putea fi  
utilizat nu doar pentru livrarea gazelor din 
Azerbaijan (zăcământul Shah-Deniz) spre 
Europa, ci şi pentru cele extrase din Marea 
Neagră. Ofi cialul OMV a mai declarat că 
nu este îngrijorat de amânarea repetată a 
demarării construcţiei gazoductului, deoa-
rece livrarea gazului din Marea Neagră spre 
Europa ar putea începe abia din 2020 şi „nu 
are niciun rost să decidem în grabă soarta 
Nabucco“. 

La rândul său, directorul general al 
OMV Petrom, Mariana Gheorghe, a declarat 
recent că dacă zăcământul de gaze descope-
rit în Marea Neagră (estimat la „circa 42 de 
miliarde până la 84 miliarde de metri cubi de 
gaz“) se va dovedi rentabil pentru a fi  exploa-
tat, România ar putea deveni independentă 
din perspectiva necesarului de gaze naturale. 
Extracţia de gaze în Marea Neagră este pre-
conizată pentru sfârşitul deceniului.
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Centrală termoelectrică pe biomasă, în județul Cluj
Compania italiană Romita Energie Verde 

va construi în comuna Bonţida, localitatea Răs-
cruci (judeţul Cluj), o microcentrală de produ-
cere a energiei electrice şi termice pe bază de 
biomasă, au anunţat reprezentanţii Consiliului 
Judeţean Cluj. „Puterea nominală a microcen-
tralei care urmează a fi  construită prin interme-
diul unei investiţii totale de aproximativ 41 de 
milioane de euro va fi  de 10 MW/h, aceasta 
reprezentând cea mai mare putere a unei mi-
crocentrale pe bază de biomasă din România 
şi printre cele mai mari din Sud-Estul Europei. 
Concomitent cu producerea de energie elec-
trică, microcentrala de la Răscruci va produ-

ce şi energie termică la un preţ rezonabil care 
va putea fi  utilizată de companiile din zonă în 
multiple scopuri, fapt care, urmare a creşterii 
efi cienţei activităţilor economice desfăşurate, 
va contribui la dezvoltarea şi, respectiv, creş-
terea atractivităţii mediului de afaceri local. În 
procesul de producere a acestor energii din sur-
se regenerabile, microcentrala va folosi anual 
aproximativ 100 000 de tone de biomasă de tip 
lemn şi derivată (resturi de lemn pentru încălzi-
re, rumeguş, ramuri de pomi, arbuşti, paie etc.) 
contribuind, astfel, inclusiv la asigurarea unui 
nivel sporit de protecţie a mediului în judeţ“, se 
arată într-un comunicat al CJ Cluj.

În momentul de faţă, cofi nanţarea acestui 
proiect este aprobată din fonduri nerambursa-
bile prin Măsura 4.2 din Programul Operaţi-
onal Sectorial (POS) – Creşterea competitivi-
tăţii economice, ea reprezentând cea mai mare 
sumă acordată pentru o întreprindere mică sau 
mijlocie în România. Construcţia microcentra-
lei va începe în perioada imediat următoare, fi -
nalizarea ei realizându-se în maximum 18 luni 
de la demararea lucrărilor. În momentul fi na-
lizării ei, această investiţie va genera circa 50 
de locuri de muncă, pregătirea de specialitate a 
personalului urmând a fi  asigurată în colabora-
re cu Universitatea Tehnică din Cluj-Napoca. 

Detaliile au fost precizate cu prilejul unei 
întâlniri a conducerii CJ Cluj cu o delegaţie de 
investitori italieni formată din reprezentanţi ai 
unor fonduri de investiţii şi ai societăţii Romita 
Energie Verde, în cadrul căreia ofi cialii Consi-
liului Judeţean au mai prezentat potenţialul eco-
nomic şi investiţional al judeţului Cluj, atât în 
plan general, cât şi în ceea ce priveşte domeniul 
specifi c al valorifi cării biomasei existente în 
zonă. În acest context, a fost subliniată excelen-
ta oportunitate existentă în prezent în zona mon-
tană a judeţului, cu precădere în arealul oraşului 
Huedin, unde există o biomasă bogată din punct 
de vedere cantitativ şi de o foarte bună calitate. 

Proiect fi nanţat prin Fondul European de Dezvoltare Regională
10.10.2012

Anunţ de presă privind închiderea proiectului 
ACCES NAȚIONAL ELECTRONIC LA LITERATURA ȘTIINȚIFICĂ DE CERCETARE – ANELiS

Lucrarea publicată de Editura AGIR re-
prezintă o contribuţie originală la dezvoltarea 
Termodinamicii ireversibile, ce are la bază 
preocupările îndelungate şi rezultatele deose-
bite obţinute de autori, cu aportul de excep-
ţie al autorului principal, prof. univ. dr. ing. 
Stoian Petrescu. Precizăm că volumul îi are 
drept coordonatori şi autori pe Stoian Petres-
cu şi Monica Costea, iar coautori sunt Valeria 
Petrescu, Octavian Mălăncioiu, Nicolae Bo-
riaru, Camelia Stanciu, Eugen Bancheş, Că-
tălina Dobre, Vlad Maris şi Cristian Leontiev.  

Cartea, scrisă în limba engleză pentru 
a avea şi o circulaţie internaţională, prezintă 
esenţa Termodinamicii cu viteză fi nită ca o 
nouă direcţie de abordare a Termodinamicii 
ireversibile inginereşti, împreună cu o nouă 
metodă de calcul analitic, de optimizare a 
oricărui ciclu real-ireversibil al maşinilor 
şi instalaţiilor termice (motoare, refrigera-
toare, pompe de căldură clasice sau solare) 
din punctul de vedere al randamentului (sau 
COP) şi al producerii (sau consumului) de 
putere (energiei în unitatea de timp).

Termodinamica cu viteză fi nită şi meto-
da directă iau în considerare din start irever-
sibilităţile interne şi externe pentru stabilirea 
performanţelor maşinilor şi instalaţiilor ter-
mice care funcţionează cu viteze fi nite. Viteza 
fi nită a oricărei maşini termice, ca şi densita-

tea de curent electric fi nită a oricărui aparat 
electrochimic (electrolizor, pilă de combustie 
sau orice baterie electrochimică), determină 
o funcţionare ireversibilă a acestora şi, ca 
urmare, pentru calculul lor termic este nece-
sară o metodă 
de optimizare, 
astfel încât să 
se asigure o 
funcţionare, pe 
cât posibil, mai 
aproape de va-
loarea optimă a 
randamentului, 
pentru a produ-
ce ireversibili-
tăţi minime (ge-
nerare minimă 
de entropie) şi, 
deci, efi cienţă 
maximă. Singu-
ra metodă care 
poate permite 
acest lucru, în 
momentul de 
faţă, este Meto-
da directă, dezvoltată în cadrul Termodina-
micii cu viteză fi nită, ce formează obiectul 
lucrării pe care o prezentăm. Toate celelalte 
metode din diversele domenii ale Termodina-

micii irevesibile (de exemplu, termodinamica 
în timp fi nit) „au eşuat“, deşi „promiteau suc-
ces“ la începuturile dezvoltării lor, după cum 
susţineau renumiţii profesori americani Gif-
topulous şi Moran. Aceasta este efect al fap-

tului că ele nu ţin cont de pier-
derile interne, aşa cum reuşeşte 
să o facă metoda directă, prin 
abordarea fundamental diferită 
a ireversibilităţilor interne. 

Metoda directă prezen-
tată în lucrarea de faţă se ba-
zează pe o Nouă expresie a 
Principiului I pentru procese-
le cu viteză fi nită care, de fapt, 
combină primul principiu al 
Termodinamicii cu al doilea 
principiu într-o ecuaţie unică 
(Ecuaţia Fundamentală a Ter-
modinamicii cu Viteză Finită) 
care poate fi  integrată analitic 
pentru fi ecare proces din orice 
ciclu ireversibil, obţinând ast-
fel „în mod direct“ randamen-
tul (sau COP) şi puterea ca ex-
presii analitice (fară integrare 

numerică – aşa cum se procedează adesea 
în alte metode). Aceste expresii analitice se 
pot folosi „direct“ pentru a găsi cât de mare 
trebuie să fi e valoarea vitezei fi nite a ciclului 

respectiv, astfel încât să se obţină randa-
mentul maxim sau puterea maximă.

Recent, metoda directă a fost validată 
pentru 12 motoare Stiling clasice, în 16 re-
gimuri de funcţionare (cele mai performante 
din lume) şi pentru 5 motoare Stiling solare 
şi a fost deja folosită la optimizarea: motoa-
relor Otto, motoarelor Diesel, ciclurilor Car-
not direct şi inversat, maşinilor frigorifi ce 
cu compresie mecanică de vapori, ciclurilor 
combinate Otto-Stirling, instalaţiilor solare 
de producere a hidrogenului (numite SEHE) 
ca agent de stocaj, pentru a fi  folosit în pile 
de combustie (noaptea sau când nu e soare).

Acest fapt reprezintă, fără dubiu, cel 
mai mare succes dintre toate încercarile si-
milare întreprinse până în prezent în dome-
niul Termodinamicii ireversibile inginereşti. 
Ca urmare a valorii incontestabile a conţi-
nutului şi a recomandărilor acad. Marius Pe-
culea şi prof. univ. dr. ing. Valeriu Jinescu, 
membru titular şi preşedintele Secţiei de In-
ginerie Mecanică a ASTR, conducerea Aso-
ciaţiei Generale a Inginerilor din România 
a decis să acorde autorilor lucrării sus-men-
ţionate Diploma de Excelenţă AGIR 2011, la 
festivitatea din 14 septembrie a.c. de decer-
nare a Premiilor AGIR pe anul 2011.  

Dr. ing. Ioan GANEA

Stoian Petrescu    Monica CosteaStoian Petrescu    Monica Costea
DEVELOPMENT OF THERMODYNAMICS WITH FINITE SPEED AND DIRECT METHOD

(Stadiul actual al Termodinamicii cu viteză fi nită şi Metoda directă)
Editura AGIR, Bucureşti, 2011, ISBN 978-973-720-393-9, 362 pag., 30 lei/ex.Editura AGIR, Bucureşti, 2011, ISBN 978-973-720-393-9, 362 pag., 30 lei/ex.
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Unitatea Executivă pentru Finanţarea 
Învăţământului Superior, a Cercetării, 
Dezvoltării şi Inovării (UEFISCDI), în cali-
tate de benefi ciar, anunţă închiderea proiectu-
lui ACCES NAŢIONAL ELECTRONIC 
LA LITERATURA ŞTIINŢIFICĂ 
DE CERCETARE – ANELiS, cofi nan-
ţat de Uniunea Europeană prin Fondul 
European de Dezvoltare Regională (FEDR), 
Programul Operaţional Sectorial Creşterea 
Competitivităţii Economice (POS CCE), 
Axa prioritară 2 – Competitivitate prin 

Cercetare Ştiinţifi că, Dezvoltare Tehnologică 
şi Inovare, Domeniul major de interven-
ţie 2.2 – Investiţii în infrastructura de CDI 
şi dezvoltarea capacităţii administrative, 
Operaţiunea 2.2.4 Întărirea capacitaţii ad-
ministrative, Pilonul III, având ca Organism 
Intermediar Autoritatea Naţională pentru 
Cercetare Ştiinţifi că. Contractul de fi nan-
ţare a fost încheiat la data de 11.05.2009. 
Perioada de implementare a proiectului a 
fost de 42 de luni. Valoarea totală a proiec-
tului este de 97 431 793 lei, valoarea totală 

eligibilă a proiectului este de 84 720 000 lei, 
valoarea eligibilă nerambursabilă din FEDR 
(83% din valoarea fi nanţării nerambursabi-
le) este de 70 317 600 lei, valoarea eligibilă 
nerambursabilă din bugetul naţional (17% 
din valoarea fi nanţării nerambursabile) este 
de 14 402 400 lei, cofi nanţarea eligibilă a 
benefi ciarului este de 0 lei, valoarea neeli-
gibilă a proiectului este de 12 711 793 lei. 
Obiectivul general al proiectului a fost asi-
gurarea accesului gratuit al instituţiilor pu-
blice de cercetare şi al universităţilor publice 

din România la publicaţii electronice şi baze 
de date pe o perioadă de trei ani. 

Informaţii suplimentare de spre proiect 
pot fi  obţinute la Unitatea Executivă pen-
tru Finanţarea Învăţământului Superior, 
a Cercetării, Dezvoltării şi Inovării 
(UEFISCDI), str. I. D. Mendeleev, nr. 21 – 25, 
sector 1, Bucureşti 

Tel.: 004 021 307 19 41
Tel./Fax: 004 021 307 19 19
Email: contact.anelis@uefi scdi.ro
Website: http://www.anelis.ro 
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● Studiu geologic la încă două blo-
curi petrolifere din sectorul românesc 
al Mării Negre. Lukoil Overseas, divizie a gru-
pului rus Lukoil, a început studiul geologic al blocu-
rilor Rapsodia Est şi Trident din sectorul românesc 
al Mării Negre, care va fi  fi nalizat în luna noiembrie. 
Operaţiunile marchează prima activitate Lukoil pe 
segmentul upstream într-o ţară membră a UE. Pro-
iectele vor fi  realizate de un consorţiu compus din 
Lukoil Overseas (80%, operator) şi Vanco Interna-
tional (20%). Cele două blocuri sunt amplasate în 
largul Mării Negre, la adâncimi de 90 – 1000 m. 
Distanţa până la litoral este de 60 – 100 km, iar loca-
litatea cea mai apropiată de pe litoral este Constanţa. 
Suprafaţa totală a perimetrelor concesionate este de 
circa 2000 km2. Lukoil Overseas a deschis un birou 
la Bucureşti pentru a administra aceste proiecte.

● Adâncime record la forajele sub 
ocean. Nava ştiinţifi că de foraj Chikyu, aparţinând 
Japoniei, a stabilit un nou record mondial, reuşind să 
sape şi să extragă mostre de roci de la o adâncime de 
2200 metri sub planşeul oceanic, potrivit descopera.ro. 
Evenimentul s-a petrecut în Peninsula Shimokita, din 
nord-vestul Oceanului Pacifi c. Organizatorul expedi-
ţiei ştiinţifi ce a navei Chikyu este JAMSTEC (Japan 
Agency for Marine-Earth Science and Technology). 
Recordul precedent (2111 m) fusese atins în zona rif-
tului Costa Rica. Chikyu este o navă extrem de perfor-

mantă, echipată 
pentru a fora 
la adâncimi de 
10 000 de me-
tri sub ocean. A 
fost proiectată 
pentru a ajunge 
în zone afl ate la 
mari adâncimi 
sub scoarţa pla-
netei, precum 

mantaua terestră şi zonele seismogene ale plăcilor 
tectonice.

● Laborator de cercetare în tele-
com în București. Compania israeliană Ce-
ragon Networks a anunţat că a deschis în Bucureşti 
un centru de cercetare şi dezvoltare în domeniul te-
lecom, în care a investit peste un milion de dolari, 
principalul motiv al alegerii României fi ind nivelul 
ridicat de pregătire a forţei de muncă. Prezent la 
eveniment, ministrul Comunicaţiilor, Dan Nica, a 
afi rmat că şi alţi jucători importanţi din domeniul 
IT&C vor face anunţuri similare în perioada urmă-
toare, demers susţinut şi de aprobarea, la 1 august, 
a schemei de ajutor de stat în valoare de 100 mi-
lioane de euro, care vizează fi nanţarea costurilor 
salariale aferente personalului înalt califi cat.

● RATB monitorizează fi ecare pi-
cătură de motorină. Regia Autonomă de 
Transport Bucureşti a introdus un nou sistem de 
alimentare cu combustibil a autobuzelor, capabil să 
monitorizeze şi să gestioneze traseul carburantului, 
de la furnizor până la consumul efectiv al acestuia. 
Noul sistem de management al combustibilului, in-
trodus în toate cele 8 autobaze RATB, este format 
dintr-o componentă tehnologică, ce constă în pom-
pe de alimentare, rezervoare şi instalaţii aferente, 
precum şi una informatică, prin care se asigură mo-
nitorizarea şi alimentarea cu carburanţi.

Deschiderea către concurenţă a sis-
temelor naţionale şi regionale de transport 
feroviar este susţinută de 71% dintre cetă-
ţenii UE, relevă un comunicat al Comisiei 
Europene (CE). Sprijinul total este de peste 
60% în aproape toate state-
le membre. 78% dintre ce-
tăţenii UE sunt de părere că 
o concurenţă mai mare va 
fi  în benefi ciul călătorilor.

Conform unui son-
daj special Eurobarome-
tru, mai puţin de jumătate 
dintre europeni sunt mul-
ţumiţi de propriile siste-
me feroviare (46%), deşi 
gradul de satisfacţie s-a 
îmbunătăţit faţă de 1997 
(41%). Nivelul de satis-
facţie variază de la 67% în 
Finlanda până la 18% în 
Bulgaria, fi ind în general destul de scăzut 
în statele membre din Europa Centrală 
şi de Sud-Est (Republica Cehă, Ungaria, 
Slovenia, Slovacia, Polonia, România, 
Bulgaria şi Grecia). Pentru majoritatea 
europenilor, deschiderea către concuren-
ţă va avea o infl uenţă pozitivă în ceea ce 
priveşte preţul biletelor (72 %), calitatea 
serviciilor pentru călători la bordul tre-
nurilor (71%), confortul şi curăţenia tre-
nurilor (70%), frecvenţa acestora (68%), 
punctualitatea (66%), modul în care sunt 

administrate întreprinderile feroviare 
(63%) şi numărul de staţii sau rute care 
vor fi  deservite (62%). În fi ne, 70% din 
cetăţenii UE doresc ca în urma sporirii 
concurenţei să benefi cieze de servicii fe-

roviare minimale, similare celor ale com-
paniilor aeriene low-cost, iar 43% doresc 
dezvoltarea de servicii premium (mânca-
re, fi lme, ziare etc.). 

În lunile următoare, CE intenţionea-
ză să adopte un nou pachet de măsuri, de-
numit „cel de-al patrulea pachet feroviar“, 
având ca scop deschiderea către concuren-
ţă a pieţelor interne de transport feroviar 
de călători, reducerea timpului necesar 
introducerii pe piaţă a materialului rulant 
(prin consolidarea rolului Agenţiei Euro-

pene a Căilor Ferate) şi îmbunătăţirea gu-
vernanţei în sectorul infrastructurii ferovi-
are (pentru a consolida efi cienţa exploată-
rii feroviare şi a ameliora concurenţa).

Potrivit cercetării, peste jumătate 
dintre europeni (55%) 
utilizează trenurilor 
naţionale sau regio-
nale: cel puţin săptă-
mânal (6%), de mai 
multe ori pe lună (4%), 
de mai multe ori pe 
an (19%) sau cel mult 
o dată pe an (26%). 
Mai mult de patru din 
zece europeni nu au 
folosit niciodată acest 
tip de trenuri (45%). 
Puţin peste patru din 
zece europeni (41%) 
utilizează trenuri sub-

urbane: cel puţin săptămânal (7%), de 
mai multe ori pe lună (5%), de mai multe 
ori pe an (13%) sau cel mult o dată pe an 
(15%). Aproape şase din zece europeni 
nu au folosit niciodată acest tip de tre-
nuri (59%). Principalul motiv pentru care 
călătorii folosesc trenurile naţionale sau 
regionale îl constituie călătoriile de agre-
ment (70%); doar câţiva dintre călători 
menţionează că merg cu trenul la muncă 
sau la cursuri (10%) sau în călătorii de 
afaceri (10%).

CE: 71% dintre europeni doresc 
o concurență sporită în transportul 

feroviar

IBM România a anunţat câştigătorii 
Concursului Naţional Studenţesc Best Li-
nux Application 2012. Primele trei locuri 
au fost ocupate, în ordine, de Cătălin Ni-
cutar, Alexandru Mihail Copoţ şi Cristian 
Mihai Bârcă, toţi trei studenţi ai Facul-
tăţii de Automatică şi Calculatoare din 
Universitatea Politehnica din Bucureşti. 
Ovidiu Dumitru Niţan, student al Uni-
versităţii Ştefan cel Mare din Suceava, a 
obţinut menţiune.

Afl at la cea de-a şaptea ediţie, com-
petiţia – iniţiată în anul 2005 de IBM 
România şi Centrul de Competenţă IBM 
Linux din Bucureşti – are ca scop pro-
movarea utilizării sistemului de operare 
Linux în rândul studenţilor, precum şi re-
zolvarea unor probleme ale comunităţii 
Linux. Studenţilor li se propune să aducă 
îmbunătăţiri sistemului de operare Linux, 
să dezvolte aplicaţii inovative sau chiar să 
îmbunătăţească performanţele şi gradul 
de utilizare a unei aplicaţii deja existen-

te, aducându-şi, astfel, contribuţia la pro-
iectele comunităţii open source. Pentru a 
putea participa, studenţii trebuie să fi e în-
matriculaţi la o universi-
tate sau colegiu acreditate 
de Ministerul Educaţiei, 
Cercetării, Tineretului şi 
Sportului. Pentru a par-
ticipa la concurs, fi ecare 
student trebuie să propună 
o aplicaţie open source, 
căreia să îi descrie obiecti-
vele, metodologia utiliza-
tă, contribuţiile originale 
şi rezultatele preconizate, 
iar în fi nal să predea co-
durile sursă ale proiectului spre evaluare. 
Lucrarea trebuie să fi e individuală, apreci-
erea sa vizând aspectele inovative propuse 
de student, soluţiile dezvoltate şi aplicabi-
litatea.

În cele şapte ediţii ale concursu-
lui, au participat studenţi de la cele mai 

importante universităţi tehnice din ţară: 
Universitatea Politehnica din Bucureşti, 
Universitatea Transilvania din Braşov, 

Universitatea Tehnică din Cluj-Napoca, 
Universitatea Politehnica din Timişoara, 
Universitatea A. I. Cuza din Iaşi, Univer-
sitatea din Craiova, Universitatea Dună-
rea de Jos din Galaţi, Universitatea Luci-
an Blaga din Sibiu, Universitatea Ştefan 
cel Mare din Suceava.

Studenți premiați pentru dezvoltarea 
tehnologiilor open source

https://biblioteca-digitala.ro




